

What Citizen Participation for EU Integration?

> A Proposed Deliberative Model

Friday 7 March 2008

288 bd Saint Germain

Paris

Metro Station "Assemblée Nationale"

European Commission delegation

Bus 63 / 83 / 94

The issue of European citizenship—in particular that of active citizenship—is inherent to the history of European construction. The European Union, as a *sui generis* transnational public body, challenges the traditional approach of citizenship as exclusively founded on the nation state.

In parallel, the body of thinking and experiments around the notion of deliberative democracy has recently increased. The central notion regarding the government of people is that "*a society is democratic when its business is governed by a public deliberation of its members*" according to Joshua Cohen (MIT).

To what extent do recent theoretical innovations and experiments in the field of deliberative democracy help us revisit participatory democracy challenges specific to the EU? This is the core question at the heart of the March 7 seminar.

The seminar will have two parts. In the morning, we will seek to identify the advantages, constraints and requirements of a deliberative model as a possible future path for European citizenship. In the afternoon, we will discuss whether deliberation is *per se* a process or tool for gaining active citizenship skills.

The discussion will center around contribution by prominent thinkers, including Jean-Marc Ferry, Loïc Blondiaux, Michel Crozier, James Fishkin, Robert Luskin, Gaëtane Chapelle and Jean-Claude Ruano-Borbalan (programme below).



> www.notre-europe.eu

> www.tomorrowseurope.eu



With the support of the European
Commission's SOCRATES
programme



French – English interpretation provided

- 10:00 – 10:15 **Introduction** - Context and purpose of the seminar
Henri MONCEAU, programme director, *Notre Europe*
- 10:15 – 1:00 **Deliberation as an effective form of transnational participation**
- ➔ **Jean-Marc FERRY**, Professor of Philosophy, University of Brussels
 - ➔ **Bernard MANIN***, Professor of Politics, New York University
 - ➔ **Loïc BLONDIAUX**, Sciences Po Lille
 - ➔ **James S. FISHKIN**, Stanford University; Director, Institute for Communication Research; Director, Center for Deliberative Democracy
- Open discussion** with the audience
- 1:00 – 2:00 **Lunch break**
- 2:00 – 2:15 ***Tomorrow's Europe*, an experiment in transnational deliberation**
- ➔ **Stephen BOUCHER**, co-secretary general, *Notre Europe*, **Henri MONCEAU**, with visual presentation
- 2:15 – 5:15 **Deliberation as a citizenship training tool**
- ➔ **Robert C. LUSKIN**, University of Texas at Austin, Department of Government
 - ➔ **Michel CROZIER**, Academy of moral and political sciences
 - ➔ **Jean-Claude RUANO-BORBALAN**, professor, CNAM, scientific director of the doctoral programme in social sciences, Paris-Descartes Sorbonne
 - ➔ **Edmond Marc LIPIANSKY**, Professor of psychology, University of Paris 10
 - ➔ **Gaëtane CHAPELLE**, Catholic University of Louvain (education sciences)
- Open discussion** with the audience
- 5:15-5:30 **Wrap-up-** Stephen BOUCHER, *Notre Europe*

* to be confirmed

Organised by :



> www.notre-europe.eu

> www.tomorrowseurope.eu

Media partner:



With the support of the European
Commission's SOCRATES
programme



Quelle participation citoyenne à l'intégration européenne?

> Proposition d'un modèle délibératif

Vendredi 7 mars 2008

288 bd Saint Germain

Paris

Metro : Assemblée Nationale

Représentation de la Commission européenne

Bus 63 / 83 / 94

La question de la citoyenneté européenne – et notamment celle d'une citoyenneté active – est consubstantielle à l'histoire même de la construction européenne. Création *sui generis* d'une puissance publique transnationale, celle-ci remet en cause le principe d'un enracinement exclusif de la citoyenneté dans l'Etat-nation.

Dans le même temps, les réflexions et les expérimentations autour de la démocratie délibérative comme complément de la démocratie représentative prennent de l'ampleur. L'idée principale qui se dégage de cette conception du gouvernement humain est qu'« une société est démocratique lorsque ses affaires sont gouvernées par la délibération publique de ses membres » selon Joshua Cohen (MIT).

Dans quelle mesure les avancées théoriques et expérimentales effectuées dans le champ de la démocratie délibérative peuvent-elles contribuer à une redéfinition des enjeux liés à la participation citoyenne dans l'Union européenne ? C'est autour de ce questionnement qu'est articulé le séminaire du 7 mars.

Il se déroulera en deux temps. Le premier s'attachera à cerner les atouts, contraintes et exigences du modèle délibératif en tant qu'avenir possible de la citoyenneté européenne. Le second s'emploiera à vérifier si la délibération constitue en soi un processus ou un outil d'apprentissage à la citoyenneté active.

Les débats s'appuieront sur des contributions de Jean-Marc Ferry, Loïc Blondiaux, Michel Crozier, James Fishkin, Robert Luskin, Gaëtane Chapelle et Jean-Claude Ruano-Borbalan.

Organised by :



> www.notre-europe.eu

> www.tomorrowseurope.eu

Media partner:



With the support of the European
Commission's SOCRATES
programme



Socrates
General activities of
observations and analysis

> Programme

French – English interpretation provided

- 10:00 – 10:15 **Introduction** – Contexte et objectifs du séminaire
Henri MONCEAU, directeur de programme, *Notre Europe*
- 10:15 – 1:00 **La délibération comme pratique efficiente de participation transnationale**
- ➔ **Jean-Marc FERRY**, Professeur de Philosophie, Université de Bruxelles
 - ➔ **Bernard MANIN***, Professeur de science politique, New York University
 - ➔ **Loïc BLONDIAUX**, Sciences Po Lille
 - ➔ **James S. FISHKIN**, Stanford University; Directeur, Institute for Communication Research; Directeur, Center for Deliberative Democracy
- Discussion** avec l'assistance
- 1:00 – 2:00 **Pause déjeuner**
- 2:00 – 2:15 **Tomorrow's Europe, une expérience de délibération transnationale**
- ➔ **Stephen BOUCHER**, co-secrétaire général, *Notre Europe*, **Henri MONCEAU**, avec présentation visuelle
- 2:15 – 5:15 **La délibération comme outil de formation à la citoyenneté**
- ➔ **Robert C. LUSKIN**, Université du Texas à Austin, Department of Government
 - ➔ **Michel CROZIER**, Académie des sciences morales et politiques
 - ➔ **Jean-Claude RUANO-BORBALAN**, professeur, chercheur associé, CNAM, directeur scientifique du diplôme doctoral en sciences sociales, Paris-Descartes Sorbonne
 - ➔ **Edmond Marc LIPIANSKY**, Professeur de psychologie, Université Paris 10
 - ➔ **Gaëtane CHAPELLE**, Université Catholique de Louvain (sciences de l'éducation)
- Discussion** avec l'assistance
- 5:15-5:30 **Conclusions préliminaires** - Stephen BOUCHER, *Notre Europe*

* à confirmer

Organised by :



> www.notre-europe.eu

> www.tomorrowseurope.eu

Media partner:



With the support of the European
Commission's SOCRATES
programme



Socrates
General activities of
observations and analysis